

សេចក្តីផ្តើមការណែនាំ

រយៈពេល៤ឆ្នាំកន្លងទៅហើយ ពុំទាន់មានការស៊ើបអង្កេតដោយប្រសិទ្ធភាពក្នុងករណីឃាតកម្មលើលោកបណ្ឌិត កែម ឡី

ក្រុមប្រឹក្សាស្តីពីករណីឃាតកម្មលើលោកបណ្ឌិត កែម ឡី ដោយមានការចូលរួមពីអង្គការសហប្រជាជាតិ

នៅថ្ងៃត្រីមួយ ៤ ឆ្នាំ នៃឃាតកម្មលើលោកបណ្ឌិត កែម ឡី អ្នកវិភាគនយោបាយនិងអ្នកការពារសិទ្ធិមនុស្សដែលមានកិត្តិយសនេះ យើងខ្ញុំជាអង្គការសង្គមស៊ីវិលចំនួន ៣០ ដែលមានភាពសម្រាប់ក្រាម សូមអំពាវនាវឱ្យអាជ្ញាធរកម្ពុជាបង្កើតគណៈកម្មការស៊ើបអង្កេតដោយឯករាជ្យ និងឥតលំអៀងមួយដើម្បីស៊ើបអង្កេតដោយប្រសិទ្ធភាព និងអាចជឿទុកចិត្តបាន នៅក្នុងករណីឃាតកម្មលើលោកបណ្ឌិត កែម ឡី ដែលអនុវត្តន៍ ពេលយូរទៅហើយ។ យើងខ្ញុំក៏ស្នើសុំដល់អាជ្ញាធរសូមបញ្ឈប់ការធ្វើទុក្ខបុកម្នេញ និងការយាយីទៅលើបុគ្គលនានាដែលគោរពវិញ្ញាណក្ខន្ធរបស់លោកដោយសន្តិវិធី។

នៅថ្ងៃទី១០ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០១៦ លោកបណ្ឌិត កែម ឡី ត្រូវបានខ្មាំងកាំងរំលោភសិទ្ធិជាប់ខ្លោះស្លាប់ស្លាប់នៅភ្នំពេញ។ លោកកំពុងតែរស់នៅនៅក្នុងស្ថានភាពធានាថាសុខុមាលភាពស្រាប់នៅក្នុងស្ថានភាពប្រចាំថ្ងៃ។ ដោយពុំមានធ្វើការ ស៊ើបអង្កេតជាធានា ឃ្លាំងចត់និងដោយឯករាជ្យ អាជ្ញាធរបានចាប់ខ្លួនបុរសម្នាក់ឈ្មោះ ឆៀត អាំង ដែលបង្ហាញឈ្មោះខ្លួនឯងថា “ជួបសម្លាប់” និង “សារភាព” ថា ខ្លួនជាអ្នកសម្លាប់លោកបណ្ឌិត កែម ឡី។ បន្ទាប់ពីការជំនុំជម្រះក្តីរយៈពេលកន្លះថ្ងៃនៅថ្ងៃទី១៣ ខែមីនា ឆ្នាំ២០១៦ ជាការជំនុំជម្រះដែលរង កង្វះខាត យ៉ាងច្រើនដោយសារពុំស្របជាមួយបទដ្ឋានជំនុំជម្រះដោយយុត្តិធម៌អន្តរជាតិទោះ គុណការបានកម្រើកជាលោក ឆៀត អាំង មានពិទ្ធភាពបីបទឃាតកម្ម និងបានផ្តន្ទាទោសគាត់ដាក់ពន្ធនាគារអស់មួយជីវិត។ នៅថ្ងៃទី២៤ ខែសីហា ឆ្នាំ២០១៩ គុណការកំពូលបានតម្កល់សាលក្រមកាត់ទោសនេះ។

ចាប់តាំងពីឆ្នាំ២០១៦ អង្គការសិទ្ធិមនុស្សជាតិ និងអន្តរជាតិជាច្រើនបានអំពាវនាវឱ្យរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាបង្កើតគណៈកម្មការស៊ើបអង្កេតឯករាជ្យមួយដើម្បីធ្វើការស៊ើបអង្កេតជាបន្ទាន់ ដោយមិនលំអៀង និងមានប្រសិទ្ធភាពនៅក្នុងករណីឃាតកម្មនោះ ដោយមានគូសបញ្ជាក់ទាក់ទងនឹងការពិនិត្យលើឯកសារដែលមានចំណែកត្រូវទទួលខុសត្រូវក្នុងបទល្មើសព្រហ្មទណ្ឌដទៃទៀតក្រៅពីជនដែល ស្របតាមបទដ្ឋានអន្តរជាតិ ដែលមានចែងក្នុងកិច្ចការអន្តរជាតិស្តីពីសិទ្ធិពលរដ្ឋនិងសិទ្ធិនយោបាយ (ក.អ.ស.ព.ប.)។ គោលការណ៍នៃអង្គការសហប្រជាជាតិស្តីពីការទប់ស្កាត់ដោយប្រសិទ្ធភាពលើការសម្លាប់ក្រៅប្រព័ន្ធច្បាប់ ដោយបំពាន និង ដោយឆាប់រហ័ស ក៏ដូចជា ពិធីសារបន្ថែមលើស្ថានភាព ការស៊ើបអង្កេតលើការស្លាប់ក្រៅច្បាប់ បានគូសបញ្ជាក់យ៉ាងច្បាស់ដល់គ្រប់បុគ្គលិកទាំងឡាយដែលជាម្ចាស់កិច្ចការស៊ើបអង្កេតការស្លាប់ក្រៅច្បាប់នានា ព្រមទាំងអោយបង្កើត គណៈកម្មការស៊ើបអង្កេតឯករាជ្យនៅពេលដែលសង្គមនា ដូចជាប្រទេសកម្ពុជាជាដើម ដែលបញ្ជាក់ពីវិធីប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាពក្នុងការស៊ើបអង្កេតអនុលោមតាមបទដ្ឋានអន្តរជាតិទៅមានកម្រិតនោះ។

រហូតមកទល់នឹងពេលនេះ រដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាបានចាត់វិធានការណាមួយក្នុងការបង្កើតគណៈកម្មការស៊ើបអង្កេតនោះទេ ដូចជាស្ថាប័នស៊ើបអង្កេតដោយឯករាជ្យ និងឥតលំអៀងដើមទោះ។ ដោយសារកង្វះ ឆន្ទៈរបស់រដ្ឋាភិបាលក្នុងការស៊ើបអង្កេតដោយឯករាជ្យក្នុងករណីឃាតកម្មលើលោកបណ្ឌិត កែម ឡី និងកង្វះទំនុកចិត្តពីសំណាក់សង្គមស៊ីវិលលើ ប្រព័ន្ធគុណការ របស់ប្រទេសកម្ពុជា គណៈកម្មការនោះគួរតែត្រូវបានបង្កើតឡើង ដោយមានការគាំទ្រពីសំណាក់អង្គការសហប្រជាជាតិនិងមានការចូលរួមពីអ្នកជំនាញឯករាជ្យ។

ការបន្តមានសីលធម៌ចិត្តរបស់រដ្ឋាភិបាលចំពោះករណីរបស់លោកបណ្ឌិត កែម ឡី នេះ បង្កើននូវនិយមន័យថាឃាតកម្មលើមនុស្សគឺជាការសងសឹក ដោយសារលោកបំពេញការងារជាអ្នកការពារសិទ្ធិមនុស្ស។ លោកបណ្ឌិត កែម ឡី បានធ្វើការវិភាគតាមទាក់ទងនឹងសង្គមនិងនយោបាយជាដើម។ លោកត្រូវបានឃាតកម្មសម្លាប់ បន្ទាប់ពីលោកបានផ្តល់សម្ភាសក្នុងកម្មវិធីវិទ្យុមួយអំពីរបបយោធារបស់លោកដោយ បញ្ឈប់សេដ្ឋកិច្ចនៃប្រទេសកម្ពុជា ដែលគេប្រាប់ដោយអង្គការអន្តរជាតិមួយឈ្មោះ ភូមិល វិទាល័យ ដែលបរិយាយ ពីស្ថានភាពជីវិតនៅពេលនោះស្ថានភាពនេះដោយមានភ្ជាប់លោកនាយករដ្ឋមន្ត្រី ហើយនិងក្រុមគ្រួសាររបស់លោកផងដែរ។

រយៈពេលខ្លីបន្តបន្ទាប់ពីខណៈភាគរដូវលោក ភូមិល វិទាល័យ បណ្ឌិត កែម ឡី ដែលនៅពេលនោះមានគភ៌ និងក្មេងប្អូនបានចាប់ផ្តើមនិយមន័យស្រដៀងគ្នាជាដោយនូវគុណតម្លៃសុខុមាលភាពលើស្ថានភាពលើកម្ពុជា និងបង្កើន ទីបំផុតប្រទេសកម្ពុជាបានផ្តល់សិទ្ធិដល់លោកគាត់បន្ទាប់ពីដកការគំរាមកំហែងជាច្រើនដល់ជីវិត ខណៈពួកគាត់រស់នៅដោយលាក់បាំងខ្លួនឯង។ ពេលជាងមួយឆ្នាំនៅប្រទេសថៃ។

បន្ទាប់ពីឃាតកម្មលើលោកបណ្ឌិត កែម ឡី អាជ្ញាធរកម្ពុជា បានបន្តស្នើសុំ យាយី រាវ៉ង ការរៀបចំវិធីវិវត្តន៍ច្រើនខណៈភាគរបស់លោកទៀតផង។ ជាងនេះទៀត អាជ្ញាធរបានបង្កើតបង្គំអោយបុគ្គលនានា ដែលជាអាស្រ័យសម្របសម្រួល ជួបការបរបស់លោកបណ្ឌិត កែម ឡី ដោះចេញពីខ្លួន ឬបិទបាំងលើអាស្រ័យទោះ។ ទង្វើទាំងនេះគឺជាការរើសអើងលើសិទ្ធិសេរីភាពក្នុងការបញ្ចេញតម្លាភាព និងការដួបដួយដោយសន្តិវិធី។ យើងខ្ញុំយល់ឃើញថាទង្វើទាំងនេះគឺជាការបំបិទសេរីភាពក្នុងការបញ្ចេញតម្លាភាព និងសូមអំពាវនាវដល់រដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា បញ្ឈប់ការយាយី នេះ។

នៅខែកក្កដា ឆ្នាំ២០១៩ រយៈពេលថ្ងៃទី១៩ ថ្ងៃត្រីមួយ ៣ ឆ្នាំ នៃខណៈភាគរបស់លោកបណ្ឌិត កែម ឡី អាជ្ញាធរបានចាប់ខ្លួនសកម្មជនជប៉ុន គង់ ជីយ៉ា ព្រមទាំងសមាជិកគ្រួសាររបស់លោកចំនួន ៣នាក់ដោយសារការរកឃើញដែលមានភស្តុតាង និងសម្រេចសម្តីស្តីលើលទ្ធផលរបស់លោកបណ្ឌិតកែម ឡី ចំនួនពីរ គឺ « គូតទឹកភ្នែករបស់អ្នក រួចបន្តដំណើរទៅមុខទៀត » និង « លើទោះជាអ្នកមិនធ្វើអ្វីសោះ ក៏អ្នក គង់ជប៉ុនគ្រោះ ត្រាវីតែពុំទាន់ដល់អ្នកប៉ុណ្ណោះ »។ តែយ៉ាងណាក្តី ខគរបានបាននេះដែលសមាជិកគ្រួសាររបស់លោកដោយពុំមានការទាញទាញចុះទៅនោះទេបន្ទាប់ពីពួកគេបានចុះហត្ថលេខា “ សន្យា ” ថាពួកគេនឹងបញ្ឈប់ សកម្មភាពគាំបបនេះទៀតនៅពេលអនាគត រីឯជប៉ុនជីយ៉ា នៅបន្តជាប់ ប៉ុន្តែអាសន្នក្រុមការងារទាញទាញពីបទបញ្ជាដដែលមានហេតុផលនយោបាយដដែលរយៈពេលជិតប្រាំខែ រហូតដល់ថ្ងៃអាជ្ញាធរដោះលែងលោកឱ្យ នៅក្រៅប្រទេសនៅថ្ងៃទី២៧ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៩។ នៅថ្ងៃទី១៩ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២០ សាលាដំបូងរាជធានីភ្នំពេញបាន ចោទប្រកាន់ គង់ ជីយ៉ា ដោយកំបាំងមុខពីបទ “ ញុះញង់ឱ្យប្រព្រឹត្តបទឧក្រិដ្ឋ ” ក្រោមមាត្រា ៨៨ មាត្រា ៤៩៤ និងមាត្រា ៤៩៨ នៃក្រមព្រហ្មទណ្ឌកម្ពុជា និងកាត់ទោសដាក់ពន្ធនាគាររយៈពេល២ឆ្នាំ ដោយទោសដែលទោសរបស់លោកត្រូវបានពួកគេដោយសារបានអនុវត្តទោសនៅពេលស្ថិតក្នុងការប៉ុនប៉ងបណ្តោះអាសន្ន។ លោក គង់ ជីយ៉ា ធ្លាប់ត្រូវបាន ដាក់ទោស ដាក់ពន្ធនាគាររយៈពេល១៨ ខែ ក្នុងឆ្នាំ២០១៥ ក្រោមការចោទប្រកាន់ពីបទញុះញង់ដែលផ្តុំផ្តុំករណីអង្គការហេតុច្បាប់សំណាក់ទងនិងការបណ្តោះអាសន្នលើបណ្តាញសង្គមកុំរិះគន់ រដ្ឋាភិបាល។

នៅថ្ងៃទី១០ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០១៩ អាជ្ញាធរបាន ដាច់ខ្លួន សកម្មជននិស្សិតម្នាក់ទៀតឈ្មោះ សូង នាគពិទ្ធ ដោយសារកាន់បង្គោលសរសេរថា “ បញ្ឈប់ការសម្លាប់ក្រៅច្បាប់ ” នៅក្រុងស្ថានីយប្រេងឥន្ធនៈទី ដែលលោកបណ្ឌិត កែម ឡី ត្រូវបានសម្លាប់។ អាជ្ញាធរបាន ចោទប្រកាន់ យុវនិស្សិតរូបនោះពីបទញុះញង់ និងប៉ុនប៉ងលោកជាបណ្តោះអាសន្ន ហើយលោកបន្តស្ថិតក្នុងការប៉ុនប៉ងរហូតដល់ថ្ងៃ ទទួលបានការដោះលែង ឱ្យនៅ ក្រៅប្រទេសនៅថ្ងៃទី១៩ ខែ វិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៩។ នៅថ្ងៃទី០៤ ខែ ធ្នូ ឆ្នាំ២០១៩ សាលាដំបូងរាជធានីភ្នំពេញបានផ្តន្ទាទោសដោយកំបាំងមុខពីបទ “ ញុះញង់ឱ្យប្រព្រឹត្តបទឧក្រិដ្ឋ ” ក្រោមមាត្រា ៤៩៤ និងមាត្រា ៤៩៨ នៃក្រមព្រហ្មទណ្ឌ



